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Jó statisztikák, kesergő szakma 

Turizmusról egymás közt 

Az idén a napfogyatkozás hozott némi fényt a városba. (Fotó: Miskolezi Róbert) 

Egy hasznos tanács: 
Csak azt magold, amit értesz! 

„Javítani 
szeretnék" Bár a statisztikák azt 

m u t a t j á k , hogy a ne-
hézségek ellenére ered-
ményes idegenforgalmi 
szezont zárt Szeged, a 
g y a k o r l a t i s z a k e m b e -
rek k o r á n t s e m e lége-
dettek. Szerdán, a Ro-
yal Szállóban a Turiszti-
kai Tanácsadó Testület 
t a g j a i , C s o n k a G á b o r 
alpolgármester és ide-
genforgalmi szakembe-
rek összegezték az el-
múlt szezon eredménye-
it, problémáit, és a jövő 
feladatai. 

Az elmúlt turisztikai sze-
zon eredményeit, gondjait, s 
a jövő feladatait összegez-
ték szerdán este idegenfor-
galmi szakemberek a Royal 
Szállóban. Csonka Gábor 
stratégia alpolgármester a 
megbeszélésen kiemelte a 
közelmúltban felállított Tu-
risztikai Tanácsadó Testület 
munkájának jelentőségét. A 
politikus szerint az idei esz-
tendőben még az előre ter-
vezettnél is nagyobb szük-
ség volt a testület tevékeny-
ségére, hiszen senki sem lát-
hatta előre, hogy mennyi 
negatív körülmény - koszo-
vói válság, árvíz, belvíz, 
csapadékos nyár - nehezí-
tette az idegenforgalommal 
foglalkozók életét. A sta-
tisztikák azonban - annak 
ellenére, hogy elsősorban a 
kiélezett politikai helyzet 
miatt sportrendezvények, 
konferenciák maradtak el 
Szegeden - mégis azt mu-
tatják, ha csak kevéssel is, 
dé eredményesebb volt az 
idei idegenforgalmi szezon, 
mint az azt megelőző. A 
szakemberek egyetértettek 
abban, hogy ez jórészt a 
megismételhetetlen termé-
szeti jelenségnek, a napfo-
gyatkozásnak köszönhető. 

Csonka Gábor szerint így 
ebben az igen nehéz hely-

Adóktél 
a Virágig 

Munkatársunktól 
A mai közgyűlésen több 

mint harminc napirendi pon-
tot tárgyal meg a szegedi 
képviselő-testület. A város-
atyák a nytlt ülés keretében 
egyebek mellett megalkotják 
majd a közterület-használat 
engedélyezéséről, a telek-
adóról, valamint az átmeneti 
gazdálkodás 2000. évi sza-
bályairól szóló rendeletet, il-
letve módosítják az építmény-
adóról és a helyi iparűzési 
adóról korábban hozott hatá-
rozatokat. Az élenjárósági 
ülésen szó lesz még a közte-
rület-felügyelet szervezeti 
rendszerének átalakításáról, 
a Szegedi Közlekedési Kft. 
számviteli politikájának mó-
dosításáról, valamint a Sze-
gedi Nemzetközi Vásár- és 
Piacszervező Kft. átszerve-
zéséről. Mindemellett a kép-
viselők megvizsgálják a kö-
zoktatási megállapodásokat, 
módosítják több intézmény 
alapító okiratát és megálla-
pítják a közgyűlés 2000. 
évének első félévi munkater-
vét. A városatyák zárt ülésen 
tárgyalják majd a Kis Virág 
Cukrászda bérleti jogával 
kapcsolatos kérdést. 

zetben derült fény arra, mi-
lyen nagy szükség is van a 
Turisztikai Tanácsadó Tes-
tület, illetve az újra megnyi-
tott Tourinform Iroda mun-
kájára. Az alpolgármester 
hangsúlyozta: jövőre leg-
alább harmincszázalékos 
idegenforgalmi növekedést 
kell elémi, és ennek érdeké-
ben már most hozzá kell lát-
ni a város „eladásához". A 
szakemberek a tanácskozá-
son megismerhették a várost 
bemutató kiadványok új ge-
nerációját, amelyek többek 
között már bécsi és londoni 
szakkiállításokon is bemu-
tatkoztak már. 

Csonka Gábor elmondta, 
a jövő esztendőben priori-
tást élveznek majd azok a 
nagy nyilvánosságot vonzó 

Az elmúlt é v e k b e n 
főként a kereskedelem 
terén jelentkeztek befek-
tetők, hogy Szegeden 
szeretnének vállalkozás-
ba fogni. Új színfoltot je-
lent a finn CCC nemzetkö-
zi szoftverfejlesztő válla-
lat megjelenése, amely 
februártól indítja be a 
munkát, két-három éven 
belül pedig ipari parkot 
is akar létesíteni a város-
ban. 

A CCC volt az első szoft-
verfejlesztő vállalat (a vilá-
gon az első tízben tartják szá-
mon, a Nokia legnagyobb be-
szállítója) Finnországban, 
amely 7 évvel ezelőtt meg-
kapta az ISO 900l-es minősí-
tést. A cég hamarosan irodát 
nyit Szegeden. Hogyan talált 
egymásra a programfejleszté-
si projekteket készítő társaság 
és a város? Csonka Gábor al-
polgármester elmondta, hogy 
a finn nagykövetség ügy-
vivője, Heli Kanerva asszony 
járt itt, kellemes tapasztalato-
kat szerzett, így bátran aján-
lotta a CCC-nek a figyelmébe 
a várost. A tárgyalások már 
egy esztendeje megkez-
dődtek, ám az idén a jugo-
szláviai háború miatt, egyik 
pillanatról a másikra megsza-
kadtak. Nyáron folytatták a 
megbeszéléseket, tegnap pe-
dig már aláírtak egy megál-

sportrendezvények, mint a 
szegedi maratoni, illetve a 
Maty-éri kajak világkupa. 
Mindezek mellett a város 
már döntött arról is, hogy 
meghosszabbítja a Szegedi 
Szabadtéri Játékok műsor-
programját, így a tervek 
szerint még szeptemberben 
is lesznek előadások a Dóm 
téren. Természetesen az ar-
culatváltásnak megfelelően 
a napfény városa helyett 
Szegedet mint a tudomány 
és konferenciák városát kí-
vánják népszerűsíteni. Eb-
ben a jelenlegi „életmentő" 
kiadványok mellett a közeli 
jövőben megjelenő, termék-
centrikusan megszerkesztett 
marketinganyagok fognak 
segíteni - fűzte hozzá dr. 
Nyárádyné Olasz Imola, a 

lapodást, amely a „frigy" lét-
rejöttét szentesíti. A város se-
gíti a cégalapítást, a la-
kásszerzést, a telephely kiala-
kítását, a jogi ügyek rendezé-
sét. A gyorsított ügyintézést a 
cég tervei is indokolják: 
csúcstechnológiai fejleszté-
sek történnek majd itt, mun-
kahelyeket teremtenek prog-
ramozó matematikusok szá-
mára, néhány év múlva pedig 
ipari parkot, összeszerelő 

Tourinform Iroda vezető-
je. 

„Bár a statisztikák rózsa-
szín képet festenek, meg kell 
barátkoznunk a ténnyel: ez 
egy nagyon rossz év volt. A 
történelmünkbe úgy fog be-
vonulni ez az esztendő, mint 
a legkritikusabb évünk" -
mondta Németh István, a Ro-
yal Hotel igazgatója, a Tu-
risztikai Tanácsadó testület 
tagja. A szakember szerint 
alapvető fontosságú, hogy 
déli határainkon túl konszoli-
dálódjon a politikai helyzet, 
addig ugyanis bármilyen 
nagy energiát is fektet az ide-
genforgalom fellendítésébe a 
város, átütő sikert nem fog 
elérni. „Egy nagyszerű tu-
risztikai csomaggal is nehéz 
ilyen helyzetben turistákat 

üzemet is akarnak létrehozni 
Szegeden. 

Jyri Pyrrö, a CCC-Cybeli-
us elnöke elmondta, hogy 
azért esett a választásuk erre 
a városra, mert rendkívül jó 
egyeteme van, magas színvo-
nalú a szakemberképzés. A 
cég projekt- és termékfejlesz-
téssel is foglalkozik majd. 
Februárban indul a munka 
harminc munkatárssal. Két-
három éven belül ezt a létszá-

csábítani a városba, addig pe-
dig, amíg ez a csomag csak 
formálódik, az esélyeink mi-
nimálisak" - jegyezte meg a 
szakember. 

„Tudomásul kell ven-
nünk, hogy Szeged még ma 
is kétnapos város, és ennél 
hosszabb időre a közeli 
jövőben sem tudjuk majd 
marasztalni a vendégeket" 
- szögezte le Roczkov 
György, az Alföld Tours 
igazgatója, a tanácsadó tes-
tület tagja. „A konferencia-, 
sport-, és kiegészítőként a 
kulturális turizmusra kell 
helyeznünk a hangsúlyt. A 
város, a polgármesteri hiva-
tal partner abban, hogy a 
jövőben erre alapozhassuk a 
szegedi vendéglátást." 

Kér i B a r n a b á s 

mot szeretnék megháromszo-
rozni. Programozókat és pro-
jektmenedzsreket keresnek. 
A végzős egyetemisták jó 
eséllyel pályázhatnak. Amit kí-
nálnak: lehetőségük nyílik vi-
lágszínvonalú programok fej-
lesztésére, a szakmai távlatok 
óriásiak. Pyrrö úr nem árulta 
el, hogy pontosan hol lesz a 
cég központja, a házat már ki-
nézték, a Belvárosban van. 

v. r. s. 

Nem sikk tanulni. Sőt! 
Azt a gyereket, ak i ta-
nul, piszkálják és hecce-
lik az osztá lyon belüli 
hangadók, azt mondják: 
„Tanul a kis puding!" . 
Ilyen közhangulat köz-
epette hogyan tanuljon 
a g y e r e k ? Mit tehet a 
s z ü l ő ? Hát a z o s z -
tályfőnök? A kérdésekre 
közösen keresték a vá-
laszt a Déri Miksa szak-
középiskola X. D osztá-
lyában egy olyan szülői 
értekezleten, melyen az 
anya vagy az apa a fiá-
val együtt beszélgetett 
egy pszichológussal. 

„Sohasem késő a lelki ba-
jokkal foglalkozni!" A pszi-
chológus, dr. Gulácsy Éva e 
megnyugtató szavaira ki-
nyíltak azok a szülők, akik 
valahol utat vétettek, elron-
tották gyerekük nevelését, s 
már alig hitték, hogy a tizen-
hat éves kamaszon is lehet 
segíteni. 

A tanuláshoz való vi-
szony annyi, de annyi min-
denen múlik! Nem mindegy 
például, hogy az az iskola, 
melyben a diák a hétközna-
pok nagy részét tölti, gyer-
mekközpontú avagy önma-
gára figyelő, azaz intéz-
mény típusú. A tanulás közös 
érdek, ezért a tanárnak is 
olyan légkört kell teremte-
nie, mely lehetővé teszi, 
hogy a diák megszólíthassa: 
.Javítani szeretnék!" 

Aztán ott a szülő, aki hí-
ján lehet az önismeretnek, 
de az sem biztos, hogy a sa-
ját gyerekét ismeri, ezért az 
iskolai kudarcok láttán egyre 
agresszívebbé válhat. S per-
sze ott a gyerek, aki önálló 
személyiség. 

A személyiség 

nem azonos 
az IQ-val. 

A különböző módon 
mérhető intelligenciahá-
nyados személyiségünk 30 
százalékának jellemzésére 
alkalmas, mert énünk 70 
százalékát az érzelmeink 
adják. S jórészt ezen, az ér-
zelmi életünk tulajdonsága-
in, harmóniáján múlik sike-
rességünk - a tanulásban és 
a „nagybetűs" életben is. 
Az iskolás kor kezdetére ki 
kell alakulnia, a később 
megizmosodó feladattudat-
nak, ami azt jelenti, hogy a 
diák képes megfogalmazni 
saját céljait, s kitartóan tud 
dolgozni elképzelései meg-
valósításáért. Mert hiszi: 
„Meg tudom csinálni!" 

Az idő és saját energiája 
okos beosztásával, élet-
módváltással a korábbinál 
sikeresebben tanulhat a di-
ák - biztatta a szülőket és a 
kamaszokat a pszichológus. 
Érdemes figyelembe venni 
a fáradtság lélektani vizs-
gálatok eredményét, mely 
szerint például a kedd és a 
szerda, azon belül is a 9-11 
óra közötti időszak a legal-
kalmasabb a különösen 
nagy szellemi erőfeszítésre, 
például dolgozat írására. 

Ritmikusan kell tanulni 
(is)! Ez a psz ichológus 
egyik tanácsa. A suliból 
hazatérő diáknak jár egy 
félóra pihenő, egy kis ki-

kapcsolódás. A tanulást a 
kedves tantárgyakkal kell 
kezdeni, mert ez megadja 
a jó alaphangulatot. Fon-
tos, hogy a 40-45 perc 
szellemi erőfeszítés után 
tízperces lazítás, majd is-
mét munka, a nehezebb 
tantárgyakból kapott házi 
feladat megoldása követ-
kezzen. A szünetben az el-
lazulást segíti a zenehall-
gatás, az uzsonna, vagy 
egy kis torna. De a lehető 
legnagyobb jóakarat is ke-
vés, ha az ifjonc nem tud 
olvasni, vagy figyelemza-
varral küzd. 

A főbb 
tantárgyak 

tanulási módszertanához is 
adott tippeket a pszicholó-
gus. A matek tanulásakor 
először az összefüggést, a 
szabály t kell é r teni . 
Ugyanis magolni is csak 
azt érdemes, amit értünk! 
A természettel foglalkozó 
tantárgyi órákra a felkész-
ülést segíti a vázlat , az 
idegen szavak és fogalmak 
jelentésének megtanulása, 
a tankönyv vagy a magunk 
ál tal fö l t e t t ké rdésekre 
adott válasz, a gyakorlatok 
elvégzése. Az irodalom és 
a nyelvtan tanulásához át 
kell látni a föladott szö-
veghegyet, amiben segít a 
vázlat készítés és a hangos 
olvasás. Mert jó, ha a ta-
nuló saját hangján, a maga 
készítette vázlat alapján 
kiselőadást ad elő, mert ér-
zékeli: a 10 perc hosszú 
idő, ha azt értelmes .Jele-
lettel" kell kitölteni. A he-
lyesírás, de a figyelemkon-
centráció fejlesztésének is 
legfőbb módszere: a toll-
bamondás. A történelem 
tanulásakor nagy a fantá-
zia szerepe, aminek moz-
gósításához elengedhetet-
len eszköz: a térkép, illet-
ve né lkü lözhe te t l en az 
alapfogalmak elsajátítása. 
Az idegen nyelv „biflázás" 
kipróbált módszere: min-
dennap minimum 15-30 
perc ig kell fog la lkozn i 
idegen nyelvű szöveg ol-
vasásával, új szavak tanu-
lásával. 

Dicséret. 
Ez a szülők birtokában 

lévő leghatásosabb eszköz, 
amelynek alkalmazásával 
elősegíthetik gyermekük 
teljesítményének növeke-
dését - állította dr. Gu-
lácsy Éva. Jó tanácsnak 
szánta azt is, hogy otthon 
beszélgessenek többet. De 
szer in te a humorérzék 
mint a konfliktusok túlélé-
si eszköze is elengedhetet-
len a serdülők „nevelés-
ben". „Kedves szülők!" -
mondta moso lyogva a 
pszichológus - „Nyuga-
lom, fő a türelem: a ser-
dülő kor tíztói akár 25-28 
évig is kitolódik!" S ennyi 
idő alatt számtalan olyan 
helyzet adódik, melynek 
megoldásában segí tene 
egy-egy beszélgetés — egy 
másik szülővel, egy pszi-
cho lógussa l . Milyen j ó 
lenne, ha valaki megszer-
vezné a szülők iskoláját! 

Ú j s z á s z i I l o n a 
Az oldal Szeged 

Megyei Jogú Város 
Önkormányzatának 

támogatásával készült. 
Szerkesztette: 
Kísimre Ferenc 
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Csúcstechnológia és munkahelyteremtés 

Finn szoftverház Szegeden 

Kötetlen beszélgetés a városháza dísztermében. Balról: Antero Jurvanen, a 
CCC vezető tervezője, Dénes Károly külügyi főtanácsos, Heli Kanerva nagykö-
vetségi ügyvivő, Csonka Gábor alpolgármester és Bartha László polgármester. 
(Fotó: Schmidt Andrea) 


